
APOTHEKER FRANÇOIS MATHIEU V E R B E R T (1769-1854) 

en de restauratie der meesterwerken van de Vlaamse schilderschool te Antwerpen 
in 1816 (vervolg) 

door E. FRISON. 

Onder die titel publiceerden we hierboven in dit Bulletin, benevens een levens
schets van V e r b e r t , enkele losse gegevens over het actief aandeel dat hij 
heeft gehad in het restaureren der 48 schilderijen die in 1794 door de Fransen wer
den geroofd, en die op 5 december 1815, door tussenkomst van K o n i n g 
W i l l e m I, vanuit Parijs naar Antwerpen zijn teruggekomen. 

We hebben ons toen grotendeels moeten steunen op de feiten die dokter 
C. B r o e c k x aanhaalt in de necrologische levensschets die hij in 1856 publi
ceerde over zijn vriend en collega V e r b e r t. 

B r o e c k x zegt daar dat V e r b e r t op 16 januari 1816 aan Baron d e 
K e v e r b e r g d e K e s s e l , Gouverneur der provincie Antwerpen, een des
kundig verslag heeft gezonden waarin hij de technische werkprocédés beschrijft die 
voor de restauratie van die schilderijen dienen aangewend. — Een afschrift van 
dit verslag zou bewaard zijn in de archieven van de Antwerpse Academie voor 
Schone Kunsten. 

We hebben aldaar, zoals we in onze voornoemde publicatie reeds zegden, 
vruchteloos naar dit dokument gezocht, maar hebben nu later het origineel verslag 
van V e r b e r t in het Provinciaal Archief weergevonden. 

B r o e c k x vergist zich als hij beweert dat dit verslag getiteld is : 
« Rapport sur la maniere la plus utile pour restaurer les chefs d'oeuvre de l'Ecole 

« Flamande. 1816 » 
want het document, een gebundeld stuk van 16 bladzijden schrift, op formaat 

25 x 21 centimeter, is opgesteld in briefvorm en is gericht aan : 
« A Son Excellence le Baron De Keverberg De Kessel, Chevalier de l'Ordre du 

« Lion Belgique, Gouverneur de la Province d'Anvers. » — « Monsieur le Gouver-
« neur ». 

Uit de tekst van dit verslag blijkt dat V e r b e r t werd geraadpleegd door 
de Commissie die werd aangesteld voor het restaureren der schilderijen, en dat hij, 
op verzoek van kunstschilder W i l l e m H e r r e y n s , directeur der Academie, 
een debatvergadering bijwoonde tijdens dewelke de schilderijen werden onderzocht. 

In verband met dit onderzoek, kreeg V e r b e r t de volgende 5 vragen te 
beantwoorden : 

1° — Welke van de 2 methodes is de beste om de af schilferende verflagen plat 
te drukken en te hechten : — het gebruik van schrijnwerkerslijm in water opgelost, 
ofwel een gesmolten mengsel van gelijke delen Venetiaanse terpentijn en witte 
bijenwas ? 

2° — Bestaat er, om tot even goede resultaten te komen, nog een veiliger en 
voordeliger werkwijze ? 

3° — Is het koude en vochtige jaargetijde ongeschikt om dadelijk de restaura
tie der schilderwerken aan te vatten, en, bijaldien ja of neen, om welke redenen ? 

4° — Welke invloed zou alkohol of wijngeest kunnen hebben op de verf, inge
val hij gebruikt werd voor het wegnemen van slechte vernislagen, die door afwrij-
ven niet mechanisch kunnen worden verwijderd, en kan er eventueel voor die 
bewerking met voordeel een ander produkt worden aangewend ? 

5° — Is het gevaarlijk de verflaag der schilderijen bloot te stellen aan de nade
lige invloed van ónzuivere lucht en moet die verflaag worden bedekt met een 
beschermende vernis ? 

V e r b e r t ' s antwoorden luiden als volgt : 
1° — Een oplossing van schrijnwerkerslijm in water is weinig betrouwbaar, 

want bij herhaalde verwarming op al te hoge temperatuur verliest zij haar kleef-
kracht en zij is bovendien niet bestand tegen langdurige inwerking van vochtige 
lucht. 

Het bij uitstek doelmatige materiaal is een samengesmolten mengsel van witte 
bijenwas en Venetiaanse terpentijn. — V e r b e r t geeft de voorkeur aan de 
echte Venetiaanse terpentijn (Terebinthina veneta of T. laricina van de pharma-
copoea) gewonnen uit de Lork = Larix decidua Mill. Hij vermoedt echter dat dit 
produkt te Antwerpen moeilijk zal te vinden zijn en dat de beste, hier te lande 
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beschikbare terpentijn de Straatsburger terpentijn is (Terebinthina argentoratensis) 
gewonnen uit de Zilverden = Abies alba Mill. 

Het produkt dient alleszins klaar en lichtgeel gekleurd te zijn, met bittere smaak 
en aromatische geur. 

Het mengsel moet bereid worden op het waterbad of, zoniet, toch minstens op 
de laagst mogelijke temperatuur. Wenselijk is het ook geen grotere hoeveelheden 
ervan te bereiden dan strikt nodig voor onmiddelijk gebruik. 

Op de tweede vraag antwoordt V e r b e r t dat geen enkel ander procédé 
dit van de bijenwas-terpentijn kan evenaren. 

Wat de derde vraag betreft is hij de mening toegedaan dat het koude en voch
tige jaargetijde geen geldige reden is om de restauratie uit te stellen. De schilderijen 
bevinden zich in het museum van de Academie, in lokalen die op matige tempera
tuur kunnen gehouden worden. De afschilferende delen van de schilderijen moeten 
met warm zand worden gedroogd alvorens gehecht te worden met het gesmolten 
was-terpentijnmengsel, dat men met een warm ijzer in en onder de barsten doet 

' doordringen. 
Het is eveneens nodig de schilderijen zohaast mogelijk te ontdoen van de 

schimmelgroei die er zich op vastgezet heeft en die ontstond door het regenwater 
dat tijdens het transport uit Parijs in de verpakkingskisten is doorgedrongen. 

In antwoord op de vierde vraag verklaart V e r b e r t het niet eens te zijn 
met de kunstenaars die maar steeds beweren dat alkohol bijtend en oplossend 
werkt op olieverven. In de bestaande wetenschappelijke literatuur heeft hij daarvan 
niets kunnen vinden en hij is dan zelf aan het experimenteren gegaan met een kleine 
olieverfschilderij op hout en voorzien van een vernislaag. Als getuigen heeft hij er 
de kunstschilder M a t h i a s v a n B r é e en de Heer V a n L a n s c h o t , 
secretaris der Academie bij geroepen. Alle drie hebben ze er zich kunnen van over
tuigen dat alkohol aan olieverven niet kan schaden en dat hij, bij een concentratie 
van 18 tot 28 Baumégraden uiterst geschikt is voor het wegnemen van vuile vernis-
lagen. V e r b e r t voegt er zelfs aan toe dat het, naar zijn mening, onmogelijk 
is een beter produkt voor dit soort werk te vinden. 

Wat de vijfde en laatste vraag betreft, meent V e r b e r t dat er weinig of 
geen gevaar aan verbonden is de schilderijen zonder een beschermende vernislaag 
aan de invloeden van licht en bezoedelde lucht bloot te stellen. De meest te duchten 
zijn, zegt hij, gasvormige verbindingen van waterstof, koolstof, zwavel en fosfor die 
op de verf slechts kunnen inwerken in een kleine kring rond de haard waar zij zich 
hebben gevormd. 

Aan kunstschilder B a l t h a s a r O m m e g a n c k toonde V e r b e r t 
de geverfde voorwerpen in zijn laboratorium die lang waren blootgesteld gebleven 
aan voortdurende emanaties van zwavelwaterstof ; — met een bevochtigde linnen 
doek kon de vreemde neerslag op de verf gemakkelijk worden verwijderd. 

Als verder bewijs voor zijn stelling meldt V e r b e r t het feit dat de meester
werken waarvan kwestie reeds een paar eeuwen lang zonder vernislaag in de ker
ken hadden gehangen en dit zonder merkelijke schade alhoewel er in die kerken 
door de lijken die er werden begraven voortdurend giftige uitwasemingen werden 
gevormd. 

In V e r b e r t ' s verslag treft ons vooral het feit dat hij — daargelaten wat 
al te veel omhaal van woorden, eigen aan zijn tijd maar die ons nu wat al te om
slachtig schijnt — zich strikt beperkt tot het antwoorden op de gestelde vragen, en 
dat zijn raadgevingen gegrondvest zijn op wetenschappelijke ondervinding en voor
afgaande zorgvuldig uitgevoerde proefnemingen. 

Maar vooral moeten we onderstrepen dat hij nergens in zijn betoog beweert de 
uitvinder te zijn van het restauratieprocédé met was en Venetiaanse terpentijn. Wel 
integendeel krijgen we de zuivere indruk dat niet hij alleen met die methode goed 
vertrouwd was, maar dat het merendeel der leden van de Raadgevende Commissie 
er voldoende van op de hoogte was. 

Het is dus geheel ten onrechte dat C. B r o e c k x in zijn « Notice sur François 
Mathieu Verbert » Anvers. L. J. De Cort. 1856 zijn lezers in de waan laat dat die 
methode een vinding van V e r b e r t was. — Heeft die man dan V e r b e r t ' s 
verslag nooit behoorlijk gelezen ? 

Na de ontvangst van V e r b e r t ' s verslag, dat gedagtekend is van 
16 januari 1816, zijn de deskundigen die de zorg hadden voor de restauratie blijk
baar bij de pakken niet blijven zitten. Het zou, naar het schijnt, kunstschilder P e t e r 
J a n v a n R e g e m o r t e r zijn die (alleen of geholpen door anderen, wat we 
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niet hebben nagekeken) de nodige restauraties heeft uitgevoerd, en die er op 6 maart 
1816 voor betaald werd. 

Het verslag van V e r b e r t is onder historisch opzicht zo belangrijk omdat 
het, voor zover we weten — alhier bij ons aanleiding heeft gegeven tot de allereerste 
schilderijenrestauratie uitgevoerd volgens strikt technisch-wetenschappelijke voor
schriften. 

Al wat er toen op dit terrein is gebeurd komt nu weer in het volle licht van de 
projectoren der actualiteit omdat een der beroemdste en kostbaarste stukken van die 
48 schilderijen, R u b e n s ' Kruisafneming uit Antwerpen's Hoofdkerk, enkele 
maanden geleden naar Brussel werd vervoerd waar het, in het Koninklijk Instituut 
voor het Kunstpatrimonium, onder de kundige leiding van Prof. Dr. P a u l C o r e -
m a n s zal worden gerestaureerd. 

Bij een zeer vluchtig doorzoeken van enkele bundels, zowel in het archief der 
Academie als in dit van de Provincie, hebben we terloops kunnen opmerken dat er 
over het wedervaren van die 48 schilderijen nog een zeer rijke documentatie voor
handen is. — Wijzelf hebben ons strikt aan apotheker V e r b e r t en zijn ver
slag gehouden. 

Van Drs. J. v a n d e n N i e u w e n h u i z e n , archivaris van de Ant
werpse Hoofdkerk, vernamen we dat hij de nodige historische documentatie ver
zamelt voor een algemeen overzicht van al de restauraties die R u b e n s ' Kruis
afneming tot op heden heeft ondergaan. — Met belangstelling zien we de publicatie 
van die studie tegemoet. 

Antwerpen, 6 december 1960. 
RÉSUMÉ 

Le pharmacien F. M. V e r b e r t (1769-1854) et la restauration des 
chefs d'œuvres de l'école de peinture d'Anvers en 1816 

par E. Frison. 

Après la publication d'une note biographique consacrée à François Mathieu 
Verbert (1796-1854), et publiée dans Pharm. Tijdschr. v. België en avril 1959, 
l'auteur a pu retrouver dans les archives du Gouvernement Provincial d'Anvers le 
rapport adressé par Verbert le 16 janvier 1816 au Gouverneur le Baron 
!d e Keverberg de Kessel, et dans lequel il expose les procédas tech
niques qu'il préconise pour la restauration des 48 tableaux réquisitionnés par la 
République Française en 1794 et revenus à Anvers en très mauvais état de conser
vation le 5 décembre 1815. 

Dans ce rapport Verbert répond aux 5 questions qui lui ont été posées par 
la commission chargée de faire restaurer les tableaux rapatriés. 

Au point de vue historique ce rapport est très important puisque, pour la pre
mière fois dans nos contrées, il donne des directives scientifiques pour une restaura
tion effective et rationnelle. 

1950 te Rotterdam tot oprichting van de Kring over 
te gaan. 

De tweede periode van vijf jaar ging in met de 
vergadering in de Belgische stad Hasselt op 16 en 
17 april 1955, waar de congressisten in de Provin
ciale Bibliotheek werden welkom geheten door de 
heer R o p p e. Gouverneur van de Provincie Lim
burg. Na een wederwoord van de president van 
de Kring Dr. P. H. B r a n s , gaf deze een over
zicht van <• 5 Jaar Kring voor de Geschiedenis van 
de Pharmacie in Benelux » (1). Apoth. J. M o o n s 

(1) 5 Jaar Kring voor de Geschiedenis van de 
Pharmacie in Benelux, Pharm. Tijdschrift voor Bel
gië, Nr. 4, april 1955. 

Cinq années d'activité du Cercle Benelux d'His
toire de la Pharmacie, Journal de Pharmacie de 
Belgique, Nos 7-8, juillet-août 1956, pp. 351-359. 
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RAPPORTS 
VERSLAGEN 

Bij het Tweede Lustrum van de Kring 
voor de Geschiedenis van de Pharma
c i e in B e n e l u x door Dr. P. H. B r a n s (Rot
terdam), President 

In het overzicht van de eerste vijf jaren van het 
bestaan van de Kring voor de Geschiedenis van de 
Pharmacie in Benelux (Cercle Benelux d'Histoire de 
la Pharmacie) (1) werd de wording geschilderd van 
dit succesvol samengaan van apothekers-historici 
in Beneluxverband, nadat op een door de schrijver 
van dit overzicht gepubliceerde oproep in de Neder
landse en Belgische pharmaceutische bladen, vol
doende adhaesie was verkregen om op 18 april 




